
SANDA MANU : 
„Spiritul partirne trebuie sa 
câlâuzeascâ nu numaî con-
ceptia spectacolefor, ci şi 
corn porta rea noastra" 

De problema eticii regizorului s-a ocupat regizoarea Sanda Manu de la 
Teatrul Armatei, care a analizat această latură importante în stilul şi concepţia 
de muncă a unui director de scena, pornind de la fapte concrete, din activi-
tatea zilnică a teatrului în care lucrează, precum şi din a altor teatre. 

„Nu voi ataca în luarea mea de cuvînt problème de estetica, metodă şi 
creaţie regizorală — a spus regizoarea. Voi vorbi despre etica regizorului. In 
cadrul A.T.M.-ului, am mai stat la discuţii sau consfătuiri între regizori, în care 
se dezbăteau diferite teme : regie şi spirit de partid ; regie şi contemporanei-
tate etc. 

Trebuie să-mi exprim regretul că la toate aceste întîlniri, de cìte ori se 
încerca o analiză a muncii la Teatrul Armatei, problema se punea în felul 
următor : de ce Teatrul Armatei, care acum 12 ani şi-a început acti vi tatea cu 
perspective înfloritoare şi a cunoscut o epoca de glorie cu primele spectacole 
revoluţionare Trenul blindât şi Ruptura, în ultimii şase ani este cuprins de 
somnolenţă, se prăfuieşte şi este treptat cuprins de spiritul mediocrităţii ? 

Adaug acestui aspect al problemei încă o ìntrebare : de ce tovarăşa Sanda 
Manu, despre care se spune că a făcut un spectacol bun, deschizător de perspec
tive, cu Poarta Brandenburg, nu s-a depăşit de la acea data, desi nu a suferit 
de reumatism sau astenie nervoasă şi nu şi-a cheltuit timpul în concedii sterile 
la Sinaia, ci a continuât să lucreze în teatru ? Mi se pare câ raspunsul este 
acelaşi pentru amîndouă întrebările, şi anume : lipsa de combativitate. 

Misiunea teatrului şi a regizorului este prezentarea pe scena a omului nou, 
a eroului zilelor noastre, a cărui principală calitate este spiritul combativ. Dar 
se pare că noi cunoaştem ce este spiritul combativ, prin definiţia data de dic-
ţionar, din lecturi sau din auzite. Pe noi, spiritul combativ ne ocoleşte sau, 
mai rău, îl ocolim noi. lata, după părerea mea, una dintre cauzele principale 
pentru care Teatrul Armatei se prăfuieşte şi tovarăşa Sanda Manu este cu-
prinsă de comoditate : dorinţa de a trai cìt mai liniştit, mici laşităţi şi mari 
nesincerităţi, concesii "facute directorului, concesii facute actorilor, autorilor dra-
matici, secretarilor literari, cronicarilor dramatici, concesii făcute în virtutea 
intereselor noastre personale. într-un cuvînt, lipsa unei combativităţi cu ade-
vărat revolutionare ne duce pe noi, regizorii, la oboseală şi — e trist s-o spun 
— la mediocritate artistica. 

lata şi un caz concret. La Teatrul Armatei, apare în repertoriu o piesă 
bună, o piesă pe care orice regizor doreşte să o pună în scena. Piesa este în-
credinţată celui mai vîrstnic regizor al teatrului ; i se impune o distributee. 
Regizorul nu are încredere în ea şi o refuzà. Atunci, piesa este data următo-
rului regizor, eu cîţiva ani mai tînăr. Acesta accepta piesa, ezită o luna de 
zile în privinţa distribuţiei, pînă ce în cele din urmă o accepta aşa cum este şi 
începe să lucreze. Pe parcurs, îşi dă seamă că piesa nu poate să meargă mai 
departe. Vrea să renunţe la distribuţie. Asta nu este cu putinţă, şi atunci re-
nunţă la piesă. 

Piesa este încredinţată atunci unui regizor şi mai tînăr, şi iată acum, 
lanţul slăbiciunilor : din cauza lipsei unui spirit cu adevărat combativ, eel mai 
vîrstnic a renunţat de la început, al doilea a renunţat după o luna, al treilea 
nu renunţă deloc, merge cu piesa mai departe. Rezultatul este foarte trist : 
piesa se amînă. Se amînă premiera. De ce se amînă ? 
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Şi acum, depăşind cadrul teatrului în care lucrez, aş vrea să fac cîteva 
propuneri : 

Ar fi cazul să nu mai distribuim, de exemplu, nevasta, decît în 
cazul cînd are talent. Şi subliniez acest lucru eu trei linii. Ar fi cazul să nu 
distribuim pe nevasta directorului, decît în cazul cînd are talent. Subliniez 
aceasta eu cinci linii. Ar fi cazul ca directorul să nu mai facă traduceri în 
colaborare eu secretarul literar, decît dacă este foarte calificat s-o facă. Ar fi 
cazul să nu punem în repertoriu piesele criticilor, decît atunci cînd sînt foarte 
bune ; subliniez acest lucru eu zece linii. Ar fi, în sfîrşit, cazul să punem capàt 
concesiilor şi să firn mult mai atenţi la etica noastră, la spiritul partirne, care 
trebuie să călăuzească nu numai concepţia spectacolelor, ci şi comportarea noastră. 

în legatura eu munca de pedagog, vreau să vă spun cîteva cuvinte despre 
un teatru care nu a fost citât în discuţiile de pînă acum. Este vorba despre 
Studioul Institutului de Teatru şi Cinematografie „Ion Luca Caragiale". Foarte 
mulţi regizori, care nu obţin rezultate după dorinţa lor în teatre, se întîmplă 
să obţină aceste rezultate la Institut. De ce ? Pentru că ei cresc acolo elemente 
tinere, eu scopul de a forma artişti-cetăţeni înarmaţi cu spirit de partid, talen
tati şi stăpîni pe mijloacele lor de expresie. De ce se întîmplă însă că aceşti tineri 
actori, după succesele obţinute în Institut, plecînd în teatrele din regiuni, nu mai 
dau aceleaşi rezultate bune ? Părerea mea este că regizorii din regiuni nu sînt 
conştienţi de faptul că aceste tinere elemente pot să întărească colectivul, pot să 
a jute teatrul. pot să-i împrospăteze stilul şi să-i ridice nivelul artistic. 

In încheiere, îmi permit să mai subliniez încă o data — întorcîndu-mă la 
problemele Teatrului Armatei — lipsa regizorului animator, să cer, în primul rînd 
mie şi colectivului în care lucrez, mai multa combativitate." 

Problemele mundi cu actorul au 
fost dezbătute şi eie în cuvîntul regi
zorului Ion Maximilian (Teatrul de 
Stat din Timişoara). Referindu-se la 
abuzul de procedee tehnice in unele 
transpuneri scenice, în dauna adînei-
rii interpretării actoriceşti, vorbitorul 
a spus : 

„Desigur că se recurge uneori la fel 
de fel de mijloace tehnice: la podium, 

la turnantă, la scâri, la trecerea acto-
rului în sală, însă cred că trebuie să 
ne străduim ca actorul să treacă în 
sala nu pe această cale, ci pe calea lui 
proprie. De aceea este important să 
cultivàm în actor ceea ce-l poate apro-
pia de spectator, nu pe aceastà cale, 
nu fiziceşte, ci prin valenţele lui 
proprii. 

Unii participant au vor-
bit mult şi neconcret 

www.cimec.ro



Mi se pare foarte importante pro
blema eroului pozitiv, problema perso-
najului centrai, şi care reprezintà o 
etica nouă într-o piesă. Mi se pare 
foarte potrivit ca acei adori care dis-
pun de calităţi personale deosebite, de 
un farmec personal accentuât, să fie 
distribuiti in astfel de piese. Am citit 
în această privinţă in Stanislavski ase-
menea întrebuintări ale farmecului 
personal al actorului, pe care noi obiş-
nuim să-l folosim mai aies în rolurile 
de comédie, în timp ce el trebuie uti-
lizat, mai ales, acolo unde se cere o 
afirmare dramatică puternică. Mi se 
pare că la teatrul german din Timi-
soara izbìnda spectacolului Explozie 
întîrziată se datorează în mare parte 
folosirii în rolul comunistului Vintila, 
a unui actor care dispune de inteli-
genţă şi farmec personal. 

Dar lucrul poate fi şi greşit. Aşa s-a 
întîmplat, de pildă, în spectacolul Pas
sacaglia, la Timisoara, in care farmecul 
actorului respectiv era minor şi cana-
lizat numai spre efecte ieftine. De 
aceea, consider că tot acest angrenaj 
de preocupări în jurul actorului tre
buie sesizat de către regizor. Actorul 
trebuie să devina un om al zilelor noa-
stre, plin de calităţi spirituale, morale, 
cu o serioasă pregătire ideologica, po
litica." 

Tovarăşul Aurei Baranga, secretar al 
Uniunii Scriitorilor, a adus salutul con-
ducerii Uniunii Scriitorilor şi al sec-
tiei de dramă. Vorbitorul s-a referit 
la raporturile care exista între drama
turg şi teatre, stàruind asupra faptului 
că, ìnainte de răspunderea regizorului, 
exista munca şi ràspunderea autorului 
dramatic. El a înfăţişat un scurt bilanţ 
al lucràrilor realizate în ultimii ani, 
arătînd că în domeniul scrisului dra
matic, s-au înregistrat o serie de suc-
cese, de care regizorul ar trebui să tinà 
seamă cu mai multa caldura. Baremul 
celor două piese originale jucate de fic
care teatru de proză nu reprezintà de 
fapt nici curba ascendente a drama-
turgiei noastre la ora actuală, nici in-
teresul vădit de marea majoritate a re-
gizorilor nostri pentru dramaturgia ori
ginala contemporanà. Vorbitorul a fà-
cut apoi un càlduros apel la cei mai 
apropiati colaboratori ai dramaturgi-
lor — regizorii — pentru ca, în întîm-
pinarea marii serbatori : a 40-a aniver-
sare a partidului comunistilor din 
tara noastră, să lanseze chemarea : „pe 
fiecare scena, cìt mai multe piese ori
ginale reflectind epoca socialista. O 
asemenea chemare, sìntem siguri, va 
da un imbola ficcami dramaturg in 
munca lui grea şi plinà de răspundere". 

Unii adori pretina să fie 
distribuiti in anumite roluri. 
fără să se gtndească dacă 
sint pot rivi ti 

— Şi ce te face să crezi că eşti persécutât ? 
— Mai întrebi ? Nu vor cu nici un chip 

să-mi dea rolul lui Romeo şi e rolul meu de 
40 de ani ! www.cimec.ro


